
1. In de EU is een kloof ontstaan tussen het noorden en het zuiden, en ook tussen het westen en 

het oosten. Ziet Duitsland, als macht in het midden, het als zijn taak Europa weer samen te 

brengen?   

 

Voor ons Duitsers is een verenigd Europa het enig juiste antwoord op onze geschiedenis en op onze 

ligging in het midden van dit continent. De eenheid van de EU is voor ons een kwestie van 

existentieel belang. We voelen ons met het project Europa diep verbonden en we voelen ons 

verantwoordelijk. De EU hangt echter af van al haar leden. Als eenheid optreden en Europa 

vormgeven kunnen we alleen samen. Als Duits staatshoofd zie ik het daarom als een deel van mijn 

verantwoordelijkheid, deze Europese eenheid te propageren en te bevorderen – ook en juist 

wanneer dat van Duitsland de bereidheid eist tot het sluiten van compromissen. 

 

2. Acht kleine, noordelijke EU-lidstaten, waaronder Nederland, vrezen dat de Europese Unie na 

de Brexit te veel naar Franse smaak hervormd wordt tot een transferunie. Kunt u deze landen 

geruststellen? 

 

Zonder Frankrijk en Duitsland gebeurt er weliswaar weinig in de Europese Unie. Maar hoe belangrijk 

deze twee landen ook zijn, zonder de andere EU-leden kan zowel Duitsland als Frankrijk niets 

beginnen in Europa. En we willen ook beslist niemand passeren.  

De president van Frankrijk heeft het debat over de toekomst van Europa een nieuwe impuls gegeven. 

Dat was belangrijk en ik ben hem daarvoor dankbaar. Zijn concrete voorstellen verdienen serieuze 

aandacht en verlangen een antwoord. Het is duidelijk dat we het binnen de Europese Unie niet over 

alles eens zullen zijn. Dat weten we en het hoort erbij dat uiteenlopende perspectieven en belangen 

met elkaar in botsing komen. Belangrijk bij al die debatten is echter ook, dat we het doel van een 

verenigde en slagvaardige Europese Unie niet uit het oog mogen verliezen. De vraag die ons als 

leidraad moet dienen is: Welk Europa hebben we over vijf of tien jaar nodig om onze liberale, open, 

vreedzame samenlevingen te behouden? En natuurlijk is de stem van Nederland in die debatten van 

groot belang. 

Trouwens, ook in Duitsland ergeren veel mensen zich aan deze of gene verordening van de EU, maar 

tegelijkertijd zijn de meeste zich ervan bewust, dat zonder de EU veel positieve ontwikkelingen er 

voor ons land niet zouden zijn. Om deze overtuiging levend te houden, is de herinnering aan het 

grote succes van de vrede alleen niet meer genoeg. In dat opzicht geldt ook hier wat Karl Popper 

heeft gezegd: ‚Leven is het oplossen van problemen‘. En dat geldt nog meer voor de politiek. Alleen 

zo krijg je je geloofwaardigheid terug. 

 

3. Bestaat er binnen de EU nog zoiets als nationale soevereiniteit, of moeten we zoals president 

Macron spreken van Europese soevereiniteit? 



Die twee passen bij elkaar: Een sterk Europa is voor elk van onze naties - of het nu Duitsland, 

Nederland, Frankrijk of Slovenië is - de voorwaarde om in deze wereld überhaupt nog te kunnen 

handelen. En dat is wat president Macron wil zeggen! In deze visie is de Europese soevereiniteit niet 

in tegenspraak met de nationale soevereiniteit. Integendeel zelfs, het vult deze visie aan, vergroot 

haar zelfs, met name daar waar het oplossen van problemen op nationaal niveau niet meer mogelijk 

of voldoende is. Uiteindelijk is dat precies wat met de leefwereld van jongeren in het Europa van nu 

overeenstemt. Ze reizen niet alleen met het grootste gemak over de landsgrenzen en doorbreken 

taalbarrières, ze begrijpen ook dat het lot hen over de grenzen heen met elkaar verbindt. 

 

4. In verschillende landen van Europa lijkt het vertrouwen in democratie en rechtsstaat af te 

nemen. Hoe is aan de huidige generatie uit te leggen waarom deze waarden belangrijk zijn  - 

of is het al te laat? 

 

Geen van deze ideeën is verloren. Integendeel, ik geloof dat juist bij jonge Europeanen burgerrechten 

als vrijheid van meningsuiting of van vergadering, gelijkheid voor de wet en gelijke deelname aan het 

sociale en politieke leven hoog in het vaandel staan. Deze rechten en beginselen worden overal in 

Europa – in verschillende verbanden – opgeëist. Naar mijn mening moet de politiek aan de 

verschillende eisen zo concreet mogelijk voldoen. Anders zullen democratie en rechtsstaat holle 

begrippen lijken en zal men er steeds minder achter staan.  

 

In Duitsland zien we dat delen van de bevolking zich gepasseerd en niet voldoende 

vertegenwoordigd voelen. De politiek zal zich daarop moeten richten en nieuwe prioriteiten moeten 

stellen. Zo zou niet alleen de academische opleiding maar ook de beroepsopleiding onderwerp van 

gesprek moeten zijn. Niet alleen academici willen een stem hebben, maar ook geschoolde 

vakmensen. Politiek mag zich niet alleen richten op grote steden en spectaculair groeiende regio's, 

maar moet ook in economisch zwakke gebieden present zijn. 

 

5. U heeft gewaarschuwd voor een snel groeiende vervreemding tussen het Westen en Rusland. 

Is deze ontwikkeling niet onvermijdelijk, zolang Rusland het internationale recht zo weinig 

respecteert (denk aan de annexatie van de Krim, de oorlog in Oost-Oekraïne en de zaak 

Skripal)?  

 

Het is waar: Rusland is op zoek naar zijn identiteit door zich van Europa te isoleren. Het land is als 

partner lastiger dan we ons dat na 1990 aanvankelijk voorgesteld of gewenst hadden. Maar het is en 

blijft een buurland van Europa. Ik ben ervan overtuigd dat we er geen goed aan doen om ons als 

antwoord op de Russische houding van onze kant alleen op isolatie te richten. Verstandig buitenlands 

beleid houdt ook in dat er telkens weer naar initiatieven en nieuwe ingangen moet worden gezocht. 



Vervreemding is geen toestand maar een proces, en daarop kunnen we invloed uitoefenen. Daarvoor 

zijn gemeenschappelijke doelen en concrete samenwerking heel waardevol. Als dat ontbreekt, 

dreigen er projecties en misverstanden – met ernstige, wellicht gevaarlijke consequenties, juist in de 

verhouding met Rusland. De Europese Unie moet met het oog op de Russische uitdagingen haar 

eenheid bewaren, maar mag naar mijn mening daarnaast haar slagvaardigheid en de mogelijkheid 

tot onderhandelingen niet laten varen. 

 

6. Kan Europa ondanks president Trump en zijn beleid nog vertrouwen op het trans-Atlantische 

partnerschap?   

 

Wij Duitsers hebben ontzettend veel aan de Verenigde Staten te danken: onze democratie, onze 

vrijheid en ook onze welvaart. Dat willen en zullen we niet vergeten. Maar ik maak me echt zorgen 

over de trans-Atlantische verhouding – misschien wel meer dan anderen. De fundamentele 

verschillen over de juiste omgang met het nucleaire akkoord met Iran en over de vrije wereldhandel 

zijn mede redenen tot deze bezorgdheid. De eenzijdige terugtrekking uit de nucleaire deal is een 

ernstige tegenvaller voor de internationale diplomatie. Er wordt daardoor niets verbeterd, maar 

creëert wel veel nieuwe risico's; met name groeit het gevaar van acute spanningen en escalatie van 

de vijandelijkheden in het toch al explosieve Midden-Oosten en tevens het gevaar dat ook andere 

landen aan een nucleair bewapeningsprogramma beginnen. Bovendien voelen de hardliners in Iran 

zich nu gesterkt. Pijnlijk is ook, dat uiteindelijk niet alleen een akkoord waarover tussen 

vertegenwoordigers van staten is onderhandeld, verworpen wordt, maar ook het gezag van de 

Veiligheidsraad en de Verenigde Naties als geheel is aangetast. Zij hadden de overeenkomst als 

gemeenschappelijk standpunt van de wereldgemeenschap onderschreven. Het gaat dus niet alleen 

om het standpunt t.a.v. de Iran-deal, maar ook om de verhouding met de Verenigde Naties. Als de 

politieke leiding van de VS zich niet langer als onderdeel van een internationale gemeenschap ziet, 

maar de wereld als arena van concurrerende staten beschouwt, komen de pijlers van het Duitse en 

ook Europese buitenlandse beleid in gevaar. Daarop moeten we met elkaar een antwoord zien te 

vinden.  

 

7. Als nieuwe president heeft u door heel Duitsland gereisd en veel Duitsers gesproken. Wat 

heeft u dat geleerd over de hoop en de angsten van de Duitsers voor Europa? 

 

Duitsland is nu een economisch opmerkelijk succesvol land met een laag werkloosheidspercentage. 

In alle delen van ons land heb ik betrokken burgers vol zelfvertrouwen ontmoet. Het is 

indrukwekkend te zien, hoe in scholen, bedrijven en in het culturele leven van steden en gemeenten 

bijvoorbeeld de integratie van vluchtelingen wordt aangepakt. Tegelijkertijd kijken veel Duitsers  – in 



een tijd dat de dingen als gevolg van mondialisering en digitalisering razendsnel veranderen – 

bezorgd naar de toekomst. Dat heeft o.a. betrekking op het onderwerp migratie, of de kloof tussen 

arm en rijk, binnen en buiten ons land. Ik ben van mening dat met name de politiek als taak heeft, 

echte antwoorden te geven; antwoorden die concreet worden en waaruit de mensen vertrouwen 

kunnen putten.  

 

8. We leven in een tijd waarin veel problemen samenkomen. Wat geeft u hoop? 

 

We leven in een tijd dat we ons waar moeten maken – voor de democratie, voor onze 

maatschappelijke stelsels en voor het project Europa. We staan echter niet voor een lot waaraan niet 

te ontkomen valt, maar kunnen er zelf vorm aan geven. Daar hoort bij dat antwoorden worden 

gegeven waar antwoorden nodig zijn. En voor Duitsland kan ik zeggen dat het merendeel van de 

mensen vertrouwen zal blijven houden en hoop zal blijven koesteren in Europa. 

 

 


